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گزارش

»فرهیختگان«گزارشمیدهد

جزئیات فصل نقل و انتقالات دانشجویان دانشگاه آزاد

ــجویی  ــال دانش ــی نقل وانتق ــد اجرای ــتورالعمل رون دس

دوشــنبه  آینــده  تحصیلــی  ســال  نخســت  نیمســال 

دانشــجویی  معــاون  کلانتــری،  ابراهیــم  توســط 

روســای  بــه  اســلامی  آزاد  دانشــگاه  فرهنگــی  و 

معاونــت  و  آموزشــی  مراکــز  و  واحدهــا  اســتان ها، 

شــد  ابــلاغ  ســما  مهارتــی  و  عمومــی  آموزش هــای 

تغییــر  پیگیــر  و  علاقه منــد  دانشــجویان  تکلیــف  تــا 

ــش  ــه پیدای ــی ک ــود، موضوع ــن ش ــل روش ــل تحصی مح

کرونــا و از آن مهم تــر، بقــای احتمالــی آن تــا فصــل 

و  دانشــجویان  بــرای  گوناگونــی  دغدغه هــای  ســرما 

اســت.  کــرده  ایجــاد  خانواده هایشــان 

ــی  ــی و نزدیک ــل تحصیل ــر مح ــه تغیی ــم ب ــما ه ــر ش اگ

هرچــه بیشــتر بــه محــل ســکونت فکــر کرده ایــد، حتمــا 

ــد. ــاه را بخوانی ــزارش کوت ــن گ ای

برایدرخواستانتقالچهبایدکرد؟

ــامانه  ــق س ــا از طری ــجویان تنه ــت دانش ــت درخواس ثب

انجــــام   www.monada.iau.ir آدرس  بـــه  منــــادا 

می شــود، یعنــی بــرای ثبــت و پیگیــری موضــوع انتقــال 

ــد و  ــه کنی ــامانه مراجع ــن س ــه ای ــت ب ــی اس ــط کاف فق

ــی  ــوی طراح ــادا به نح ــامانه من ــور در س ــام ام ــد انج رون

ــای  ــن واحده ــجو بی ــردد دانش ــه ت ــازی ب ــه نی ــده ک ش

ــت  ــام درخواس ــت انج ــد جه ــدا و مقص ــگاهی مب دانش

ــد.  ــود نباش خ

بــه  شــده اند  موظــف  هــم  دانشــگاهی  واحدهــای 

ســامانه  در  اعــلام  ازجملــه  مقتضــی  شــیوه های 

آموزشــی، نصــب اطلاعیــه در تابلــوی اعلانــات و... 

درخصــوص تاریــخ میهمانــی و انتقــال بــه دانشــجویان 

اطلاع رســانی کننــد. همچنیــن واحدهــای دانشــگاه 

آزاد بایــد تــا نیمــه تیرمــاه به منظــور اعمــال ظرفیــت 

پیـشـنـهــــادی ورود و خـــروج، در رشـتـه مـحـــل های 

مدیریــت  ســامانه  بــه  مراجعــه  بــا  دانشــگاهی، 

ــت  ــال ظرفی ــه اعم ــبت ب ــجویی، نس ــال دانش نقل وانتق

ــد.  ــدام کنن ــته اق ــر رش ــروج در ه ــنهادی ورود و خ پیش

محدودیــت تعــداد دانشــجویان ورودی و خروجــی در 

هــر واحــد دانشــگاهی براســاس ظرفیت  هــای اعلامــی 

واحــد دانشــگاهی درنظــر گرفتــه می شــود.

درخواستانتقالراتاچهزمانیثبتکنیم؟

ــجویان  ــت دانش ــت درخواس ــتورالعمل ثب ــاس دس براس

تاریــخ 99/3/25  از  انتقــال  یــا  متقاضــی میهمانــی 

انجــام  منــادا  ســامانه  طریــق  از   99/4/31 لغایــت 

. د می  شــو

قبلازثبتدرخواستبایدکاریانجامداد؟

مهم تریــن کار قبــل از ثبــت درخواســت، اطــلاع کامــل 

از مفــاد شــیوه نامه نقل وانتقــالات دانشــجویی اســت 

کــه در ســامانه منــادا هــم وجــود دارد. 

ــت در  ــوع درخواس ــر ن ــه تغیی ــید ک ــته باش ــت داش دق

در  دانشــجویی  نقل وانتقــالات  ثبت نــام  مقــرر  زمــان 

ــت  ــس از ثب ــاعت پ ــا 24 س ــر ت ــادا، حداکث ــامانه من س

ــدارک  ــی م ــه بررس ــت هزین ــدون پرداخ ــت، ب درخواس

پرداخــت  بــا  آن  از  پــس  و  بــود  امکان پذیــر خواهــد 

هزینــه بررســی مــدارک امــکان ثبــت مجــدد درخواســت 

ــت.  ــد داش ــود نخواه وج

ــید.  ــته باش ــژه داش ــت وی ــم دق ــیوه ه ــات ش ــه جزئی ب

مثــلا اگــر به تازگــی ازدواج کرده ایــد و دنبــال مهاجــرت 

ــر  ــتید، درنظ ــرتان هس ــکونت همس ــل س ــهر مح ــه ش ب

ــی  ــا میهمان ــال ی ــت انتق ــه درخواس ــید ک ــته باش داش

دانشــجویان براســاس شــیوه نامه ضوابــط انتقــال یــا 

میهمانــی براســاس ازدواج بــه شــهر محــل ســکونت 

همســر، صرفــا پــس از بررســی و احــراز صحــت مــدارک 

محــل ســکونت ازجملــه گواهــی اشــتغال به کار همســر، 

ســند منــزل یــا اجاره  نامــه معتبــر همســر قابــل بررســی 

ــت. ــدام اس و اق

تکلیفانتقالمانتاکیمشخصمیشود؟

موظفنــد  مقصــد  و  مبــدا  دانشــگاهی  واحدهــای 

درخواســت های  تعیین تکلیــف  در  تســریع  به منظــور 

رونــد  انتقــال،  و  میهمانــی  متقاضــی  دانشــجویان 

اجرایــی پاســخگویی را پــس از دریافــت درخواســت 

دانشــجو از طریــق ســامانه منــادا، حداکثــر ظــرف مــدت 

72 ســاعت انجــام دهنــد. 

ــی  ــیوه  نامه، بررس ــی ش ــرایط عموم ــراز ش ــئولیت اح مس

مــدارک  و  تحصیــل  ادامــه  منــع  آموزشــی،  مســائل 

تاییدکننــده  مرجــع  برعهــده  ســامانه  در  تاییدشــده 

اســت، لــذا قبــل از تاییــد هــر مرحلــه از رونــد رســیدگی 

بــه درخواســت، ســوابق آموزشــی و مــدارک مربوطــه بــه 

ــود. ــی ش ــت بررس دق

ماجرایمیهمانیخاصکرونادانشگاهآزادچیست؟

هرچنــد بــا توجــه بــه ضــرورت پیشــگیری از شــیوع 

ویــروس کرونــا درخواســت میهمانــی دانشــجویانی کــه 

ــیون  ــتند، در کمیس ــه ای هس ــای زمین دارای بیماری ه

پزشــکی اســتان به صــورت ویــژه مــورد بررســی قــرار 

می گیــرد امــا دانشــگاه آزاد بــا توجــه بــه شــرایط خــاص 

بیمــاری  شــیوع  به واســطه  کشــور  در  پیش آمــده 

ــاد  ــجویان و ایج ــر دانش ــور رضایت خاط ــا و به منظ کرون

ــری از  ــا و جلوگی ــای خانواده ه ــع دغدغه ه ــش و رف آرام

ترددهــای بی مــورد و خطــرات ناشــی از آن و همچنیــن 

پیشــگیری از ســرایت ویــروس کرونــا، تســهیلاتی بــرای 

در  اســلامی  آزاد  دانشــگاه  دانشــجویان  میهمانــی 

نیمســال اول ســال تحصیلــی 1400-1399 درنظــر 

گرفتــه اســت. براســاس دســتورالعمل ابلاغــی معاونــت 

دانشــجویان  آزاد  دانشــگاه  دانشــجویی  و  فرهنگــی 

واجدشــرایط ایــن دانشــگاه می تواننــد از یــک نیمســال 

میهمانــی دانشــجویان در تمامــی مقاطــع تحصیلــی بــه 

ــد. ــتفاده کنن ــود اس ــکونت خ ــل س ــهر مح ش

بـرایاسـتفادهازمیهمانـیکرونایـیچـهشـرایطومدارکـی

لازماسـت؟

پنــج شــرط کلــی بــرای اســتفاده از میهمانــی تــرم 

اول  اســت؛  لازم  آینــده  تحصیلــی  ســال  نخســت 

شــیوه نامه  در  منــدرج  عمومــی  شــرایط  بــودن  دارا 

بــودن  دایــر  دوم  دانشــجویی،  نقل وانتقــال 

ــد،  ــگاهی مقص ــد دانش ــجو در واح ــته/گرایش دانش رش

ســوم تاییــد عدم مغایــرت محــل ســکونت بــا واحــد 

مقصــد انتخابــی دانشــجو و چهــارم موافقــت واحــد 

دانشــگاهی مبــدا و پنجــم موافقــت مقصــد. همچنیــن 

مــدارک و مســتندات لازم بــرای ثبــت میهمانــی، مــدارک 

محــل ســکونت اعــم از ســند منــزل یــا اجاره نامــه معتبــر 

و تصویــر تمامــی صفحــات شناســنامه دانشــجو الزامــی 

اســت.

ایـنشـرایطبـرایهمـهدانشـجویاندانشـگاهآزاددرنظـر

گرفتـهشـدهاسـت؟

میهمانــی  و  اســت  مثبــت  شــما  موردنظــر  پاســخ 

دانشــجویان دوره هــای دکتــری تخصصــی و خودگــردان 

امکان  پذیــر  نیــز  دانشــگاهی  واحدهــای  ســایر  بــه 

اســت. واحدهــای دانشــگاهی مبــدا و مقصــد موظفنــد 

براســاس مــدارک بارگذاری شــده در ســامانه درخواســت 

ــدارک  ــت م ــراز صح ــورت اح ــی و درص ــجو را بررس دانش

واحــد مقصــد  بــا  مــدارک محــل ســکونت  )تطابــق 

انتخابــی دانشــجو( در اســرع وقت نســبت بــه اعــلام 

نظــر و تکمیــل فرآینــد درخواســت دانشــجو در ســامانه 

ــد.  ــدام کنن ــادا اق من

واحدهــای دانشــگاهی مقصــد موظفنــد حداکثــر ظــرف 

ــهریه  ــز ش ــه واری ــبت ب ــام، نس ــس از ثبت ن ــاه پ ــک م ی

دانشــجویان  از  اخذشــده  جبرانــی  هزینــه  و  ثابــت 

ــدام  ــدا اق ــگاهی مب ــد دانش ــاب واح ــه حس ــان ب میهم

ــد. کنن

دانشگاهدانشگاه

  نیمکت خبر

دانشجویاننگرانسختیسوالاتامتحانینباشند

مدیرکل دفتر آموزش عالی با تاکید بر اینکه دانشجویانی که به دلیل شرایط بهداشتی نگرانی حضور در آزمون های 

پایان ترم هستند، می توانند درخواست حذف ترم یا حذف واحد بدهند، گفت: »سوالات پایان ترم دانشجویان 

باتوجه به شرایط، توسط استادان تنظیم می شود و انتظارات فراواقعیت از آنها نداریم.« محمدرضا آهنچیان ضمن 

بیان این مطلب درخصوص نحوه برگزاری آزمون های پایان ترم دانشجویان دانشگاه ها گفت: »براساس تصمیم 

اتخاذشده ما مشکل جدی برای برگزاری آزمون های غیرحضوری دانشجویان دوره کارشناسی و کاردانی نداریم 

و از ابتدا نیز تاکید داشتیم به دلیل اینکه تعداد دانشجویان این دوره زیاد است، می توانند آزمون غیرحضوری 

داشته باشند. اما دانشجویان دوره دکتری و کارشناسی ارشد به دلیل کم بودن ظرفیت یک کلاس مشکلی 

برای آزمون های حضوری ندارند.« وی در ادامه تصریح کرد: »تعدادی از دانشگاه ها به تشخیص شرایط خود 

و منطقه ای که در آن قرار دارند، درخصوص نحوه برگزاری آزمون ها تصمیم می گیرند و دانشگاه هایی هم که 

امتحانات آنها حضوری برگزار می شود، باید با حفظ پروتکل های بهداشتی صورت بگیرد. دانشجویان نگران 

سوالات امتحانات نباشند، چراکه استادان دشواری سوالات را براساس شرایط فعلی تنظیم کرده اند و چنین 

نیست که انتظارات فراواقعیت از دانشجویان داشته باشیم.«

افزایشمراکزکاریابیدردانشگاههابه۴۰مرکزدرسال۹۹

محمدسعید سیف، مدیرکل دفتر ارتباط با صنعت وزارت علوم در گفت وگو با مهر درخصوص راه اندازی مراکز کاریابی 

تخصصی و هدایت شغلی در دانشگاه ها گفت: »درواقع می توان این گونه تعبیر کرد که فقط اسم این مراکز جدید است، 

ولی فعالیت هایی مثل مهارت افزایی، کارآموزی، نمایشگاه، کاریابی و... بعضا به صورت متفرق از گذشته در دانشگاه ها 

انجام می شده است. ما ضمن برخی حمایت های مالی، صرفا سعی کردیم الگوسازی و انسجامی در این فعالیت ها 

ایجاد کنیم و در این راستا، تلاش مان بر این بوده که در هر استان، حداقل یک دانشگاه، با راه اندازی چنین مرکزی 

به دانشجویان و فارغ التحصیلان خدمات ارائه کند.«    سیف با بیان اینکه سال 9۸، 23 مرکز راه اندازی شد، ادامه 

داد: »در ساختار جدید، عملا سعی مان بر این است که در سال 99 تعداد این مراکز را به عدد 40 برسانیم و سپس 

حمایت های مختلفی ازجمله اخذ مجوز مراکز تخصصی کاریابی از وزارت کار را در دستورکار قرار دهیم.« مدیرکل 

دفتر ارتباط با صنعت وزارت علوم با اشاره به اینکه درحال حاضر، وزارت کار این مراکز را به رسمیت نمی شناسد، گفت: 

»اگر مجوز مورداشاره اخذ شود، آنگاه تسهیلات و حمایت های ذیل قوانین، شامل حال این مراکز نیز خواهد شد. 

علاوه براین، یک سری حمایت های دیگر ازجمله دراختیار گذاشتن نیروی انسانی و برخی پشتیبانی های مالی را نیز 

در دستورکار داریم و امیدواریم این مراکز بتوانند خدمات مطلوبی به فارغ التحصیلان ارائه بدهند.« 

۸درصددانشجویانکشوربهطورمستمرسیگارمیکشند

مجتبی صدیقی، معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری و رئیس سازمان امور دانشجویان در گفت وگو با فارس گفت: 

»طبق آمار به دست  آمده مشخص شده که درمجموع آمار مصرف دخانیات و مواد ممنوعه بین دانشجویان کشور به نسبت 

متوسط آمار عمومی جامعه کمتر است، اما در شرایط فعلی با حدود هشت درصد مصرف سیگار به شکل مستمر بین 

دانشجویان کشور مواجه هستیم. در این مورد باید به این نکته توجه داشت که آمار مصرف مستمر با آمار مصرف تفننی 

تفاوت دارد؛ گاهی مصرف به صورت تفننی است مانند مصرف قلیان که آمار مربوط به این بخش بیشتر است، اما آنچه 

مرتب مصرف می شود در حوزه سیگار، همان آمار حدود هشت درصد بین دانشجویان دانشگاه های کشور است.« 

وی افزود: »متاسفانه آمار رشد مصرف قلیان بین دانشجویان دانشگاه های کشور بیشتر بوده است؛ به ویژه در حوزه 

دختران رشد مصرف قلیان از پسران بیشتر بوده است. باید به این نکته توجه کرد که سطح مصرف با رشد مصرف 

متفاوت است و به طور کلی سطح مصرف قلیان در دختران دانشجو از پسران دانشجو کمتر است و رشد مصرف در 

دختران بیشتر گزارش شده است. مصرف قلیان بین دانشجویان دانشگاه های کشور ممکن است حتی بیشتر از 

سیگار هم باشد. آمار مصرف الکل بین دانشجویان بسیار کم است. معمولا آمارهای ما در این بخش ها به یک درصد 

هم نمی رسد و آمارها زیر یک درصد است.«

رایزنی۵دانشگاهدولتیبادانشگاهپیامنوربرایبرگزاریحضوریامتحانات

مرتضی محسنی، معاون آموزشی دانشگاه پیام نور در گفت وگو با مهر درباره جزئیات برگزاری امتحانات پایان ترم 

دانشگاه های سراسر کشور در دانشگاه پیام نور گفت: »این دانشگاه باتوجه به رسالت اجتماعی که دارد، برای 

کمک به سیستم آموزش عالی، برای عبور از این شرایط با کمترین مشکلات، آمادگی خود را اعلام کرد تا درصورت 

درخواست دانشگاه های سراسر کشور مجری برگزاری امتحانات پایان ترم آنها باشد. برهمین اساس برخی 

دانشگاه ها با دانشگاه پیام نور وارد مذاکره شدند تا از زیرساخت های این دانشگاه برای برگزاری آزمون های 

خود استفاده کنند.« 

معاون آموزشی دانشگاه پیام نور خاطرنشان کرد: »به صورت مشخص دانشگاه های تهران، شهیدبهشتی، 

علم وصنعت، صنعتی اصفهان و دانشگاه یزد درخواست های خود را اعلام کردند و مذاکره با این دانشگاه ها 

در سطوح مختلف صورت گرفت. درمیانه مذاکرات دانشگاه شهیدبهشتی و دانشگاه علم وصنعت به این نتیجه 

رسیدند که امتحانات پایان ترم دانشجویان را به صورت غیرحضوری خود دانشگاه برگزار کند و برهمین اساس 

مذاکره با این دو دانشگاه منتفی شد. همچنین مذاکره با دانشگاه یزد و صنعتی اصفهان در مراحل اولیه است، 

ولی مذاکره با دانشگاه تهران مراحل آخر خود را طی می کند و امیدواریم عملیاتی شود. 

ارسالنمونهتستهایتشخیصکرونابهبیشاز۱۰کشور

مهدی قلعه نوی، رئیس مرکز تعاملات بین الملل علم وفناوری معاونت علمی و فناوری در گفت وگو با مهر اظهار کرد: 

»بحث صادرات محصولات مرتبط با کووید-19 از این حیث مهم شده که درحال حاضر بسیاری از کشورها امکان 

صادرات ندارند و با توجه به شرایطی که ایجاد شده، بیش از ۸0 کشور دنیا صادرات محصولات مرتبط با کرونا را 

ممنوع کرده اند.« 

قلعه نوی با اشاره به موضوع صادرات کیت های تشخیص کووید-19 که توسط یکی از شرکت های دانش بنیان به 

تولید رسیده و مجوز صادرات دارد، گفت: »اولین محصولاتی که در این زمینه به مرحله صادرات رسیده ، کیت های 

تشخیص کروناست که اکنون نمونه های تست آن به بیش از 10 کشور ارسال شده است.«

رئیس مرکز تعاملات بین الملل علم وفناوری معاونت علمی و فناوری تاکید کرد: »اگر در بیمارستان ها و آزمایشگاه های 

هدف موردتایید قرار بگیرد، آنها سفارش می دهند و شرکت ها به آن کشور صادر می کنند.« 

قلعه نوی با بیان اینکه همزمان با کیت های تشخیص کرونا، بازاریابی دستگاه های تولیدکننده ماسک را شروع 

کرده ایم، بیان کرد: »مقصد صادرات این دستگاه ها عموما کشورهای همسایه هستند و تمایل دارند تولید مشترک 

با ایران در همان کشور داشته باشند.« 

درخواست۲۷۵عضوهیاتعلمیدانشگاهبرایحلمشکلاتاینترنتوشبکهملیاطلاعات

275 نفـر از اعضـای هیات علمـی دانشـگاه ها و مراکـز آموزش عالـی و پژوهشـی کشـور در نامـه ای 

از آذری جهرمـی، وزیـر ارتباطـات و فنـاوری اطلاعـات خواسـتند تـا بـا سـرعت نسـبت به حـل مشـکل 

اساسـی شـبکه ملـی اطلاعـات اقـدام کـرده و خدمتگـزاری در نظـام اسـلامی را در شـرایط فاصله هـای 

فیزیکـی ناشـی از همه گیـری ویـروس کرونـا بـه فرصتی بـرای تدارک شـبکه ملی ارتباطـات تبدیل کرده 

و بـه دور از جنجال هـای خودسـاخته، زمـان باقیمانـده را صـرف خدمـات شایسـته بـه ملـت شـریف ایران 

اسـلامی کنـد. در ایـن نامـه آمـده اسـت: »باتوجـه بـه انتسـاب بی پایه مشـکل خدمات دهـی اینترنت به 

فرکانس هـای سـازمان صداوسـیما ازسـوی آن وزارتخانـه، توجـه جنابعالـی را بـه ایـن نکته مهـم و معقول 

جلـب می کنیـم کـه سـازمان صداوسـیما برخـلاف بقیـه کشـورها که بـا اسـتفاده از حداقل چهـار پلتفرم 

)پخـش زمینـی، ماهـواره، کابـل و برودبنـد( به صـورت مـوازی خدمات دهـی رادیویـی و تلویزیونـی را بـه 

عمـوم ارائـه می دهنـد، امـا فقـط یـک پلتفرم مشـخص و تعیین شـده قانونی بـرای خدمات دهی به عموم 

جامعـه یعنـی پخـش زمینـی را در اختیـار دارد و لـذا خـود بـه خوبـی واقـف هسـتید کـه مقایسـه کشـور 

عزیزمـان بـا دیگـر کشـورها، قیاسـی مع الفارق اسـت.«

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

امسالبهخاطرشیوعکرونادیدارماهمبارکرمضانوزیرعلوم

باتشکلهالغوشد،باتوجهبهاینمسالهآخرینباریکهباوزیر

علومجلسهداشتید،مربوطبهچهزمانیمیشود؟وکمیدرباره

نحوهتعاملوزیرباتشکلهاصحبتکنید.

درودی: مهم ترین نقدی که به وزارتخانه مطرح می شود، مربوط به 

این جلسات است و صرفا دیدار تشکل های دانشجویی با وزیر علوم 

به همان روز دانشجو برمی گردد و تصور می کنم یک یا دو روز مانده 

به روز دانشجوی سال گذشته بود که به دیدار وزیر رفتیم و مطالباتی 

را هم مطرح کردیم و یکی از مسائلی که در آنجا مطرح کردیم نیز 

همین بود که دیدارها صرفا سالی یک بار و آن هم به مناسبت روز 

دانشجو است و وزیر نیز قول پیگیری داد تا این دیدارها افزایش پیدا 

کند، اما درعمل شاهد برگزاری جلسه دیگری با حضور شخص وزیر 

بعد از آن جلسه نبودیم. 

اسدی: آخرین دیدارمان طی دو سال اخیر، مربوط به دیدارهای 

وزیر است که به مناسبت روز دانشجو در سال تحصیلی گذشته 

برگزار شده است. 

زادمهر: آخرین جلسه ای که با وزیر علوم داشته ایم، همان دیداری 

است که به مناسبت روز دانشجو در سال گذشته برگزار شد و بعد از 

آن هیچ جلسه ای با او برگزار نشده؛ البته معتقدم این جلسه، جلسه 

نمایشی است و عملا هیچ نتیجه گیری مطلوبی نداشته و علی رغم 

اینکه خودمان چندین بار با دفتر وزیر نامه نگاری کرده  ایم که بتوانیم 

جلسه ای با او داشته باشیم، اما به هیچ کدام جوابی نداده اند. 

مطالباتمطرحشدهدرجلسهباوزیرعلوممحققنشد
نقدهاومطالباتیکهدرآنجلسهمطرحشد،درطولنزدیک

بهیکسالمحققشدهاست؟

درودی: در آن جلسه از آنجاکه صحبت فعالان دانشجویی، کمی 

به درازا کشید و عملا مهلت برای صحبت های وزیر بسیار کم بود، 

منصور غلامی قول پیگیری برخی مسائل را داد، اما درعمل در کف 

دانشگاه ها ندیدیم که این مطالبات، تحقق پیدا کند؛ هرچند امسال 

دانشگاه ها چندماهی تعطیل بودند، اما پیش از آن نیز نشانه ای از 

تحقق این مطالبات ندیده ایم. 

اسدی: باتوجه به شرایط سختی که معاونت فرهنگی برای ما ایجاد 

کرد، یکی از مطالبات اصلی که داشته ایم نسبت به عملکرد وزارت 

علوم در حوزه مسائل مالی بود و باتوجه به شرایط سختی که معاونت 

فرهنگی وزارتخانه برای تشکل ها ایجاد کرده و علی رغم تعهدات قانونی 

وزارتخانه نسبت به تشکل ها، اما تا آن زمان هیچ بودجه ای به ما تعلق 

نگرفته بود و بعد از جلسه نیز بودجه بسیار محدودی و در حد یک دهم 

تعهدات وزارتخانه برای ما درنظر گرفتند که این بودجه نیز تا امروز در 

اختیارمان قرار نگرفته است. مطالباتی هم در ارتباط با بخش های دیگر 

وزارتخانه مانند معاونت پژوهشی داشته ایم و در شرایط فعلی کشور 

نیز باید بگویم حضوری که معاونت علمی ریاست جمهوری در حوزه 

پژوهشی برای حل بحران کرونا داشته را در معاونت پژوهشی وزارت 

علوم شاهد نیستیم و غیر از موارد محدود که توسط برخی دانشگاه ها 

صورت گرفته، عملا اتفاقی در این حوزه از سوی معاونت پژوهشی برای 

حل معضل این روزهای کشور انجام نشده است. 

زادمهر:در این جلسه مباحثی را درباره فضای دانشگاه ها، 

سیاسی کاری ها و انفعال وزارتخانه مطرح کردیم که وزیر علوم نیز در 

حدود 20 دقیقه کلیاتی را مطرح کرد و بعد به خاطر جلسه در هیات 

دولت، از جلسه رفت و عملا دیگر نه تنها جلسه ادامه پیدا نکرد، بلکه 

همین جلسه نیز به نتیجه خاصی نرسید. البته عرف این جلسات نیز 

همین طور است که صرفا یک جلسه ای با تشکل ها برگزار می شود، 

اما عملا خروجی برای آن وجود ندارد. 

فاتحهوزارتعلومرادرحوزهفرهنگیخواندهایم
اگربناباشددرشرایطفعلینقدیرانسبتبهوزارتعلوممطرح

کنید،چهمسائلیراشاملخواهدشد؟

درودی: ما در بحث عدالت آموزشی چه در حوزه آموزش وپرورش 

و چه در فضای دانشگاهی نقدهای زیادی داریم و این موضوع را 

هم مطرح کرده ایم. به طور مثال در همان جلسه سال گذشته نیز 

مطرح کردیم که برای دانشجویان دکتری تخصصی که همگی ملزم 

به یادگیری زبانی هستند که شاید کاربرد چندانی نیز نداشته باشد، 

آزمون های تخصصی برگزار شود، چراکه مثلا دانشجویان دکتری رشته 

عربی و ادبیات نیز باید آزمون زبان را بگذرانند و ما مطرح کردیم که 

این مهم از فضای عدالت آموزشی دور است و باید آزمون های دکتری 

برای دانشجویان تخصصی تر شود و دانشجویان آزمون های زبان 

متناسب با رشته خودشان را بگذرانند، اما در میدان عمل اتفاقی 

برای رفع این مشکل ندیده ایم، این درحالی است که عملا در کنار 

آزمون های زبان شاهد وجود فسادهایی هستیم که اگر این آزمون ها 

درون دانشگاهی یا درون رشته ای شود، عملا از ایجاد زمینه های فساد 

جلوگیری می شود. به عبارت دیگر، امروز دانشجویان مجبور هستند 

با هزینه های گزاف در این آزمون ها قبول شوند یا در بهترین حالت 

در ازای پرداخت پول، فرد دیگری را به جلسه آزمون بفرستند. از طرف 

دیگر وقتی نفس برگزاری آزمون های زبان را از وزیر سوال کردیم، او 

جواب چندان واضحی نداد و صرفا عنوان کرد که این آزمون برای 

رفتن به خارج از کشور مفید است، اما زمانی که گفتیم این مهم را 

می توان صرفا برای دانشجویانی که خواهان رفتن به سفر خارجی 

هستند، لحاظ کنید، بار دیگر عنوان کرد که دانشجو باید سطحی از 

زبان را فرابگیرد -که طبیعتا دانشجویان دکتری حتما تا حدودی زبان 

را فراگرفته اند- و عملا تا امروز اتفاقی ازسوی وزارت علوم برای تحقق 

این مساله صورت نگرفته است. 

فضاییمنفعلانهراازسویوزارتعلومشاهدهستیم
اسدی:حوزه فرهنگی یکی از نقدهای جدی ما به وزارتخانه است، 

چراکه تقریبا فاتحه عملکرد معاونت فرهنگی وزارت علوم را خوانده ایم. 

آن طور که متوجه شده ایم، گویی اصلا این حوزه دغدغه بسیاری از 

مسئولان نیست و کنشی را ازسوی وزارت علوم در این زمینه ندیده ایم. 

به عبارت دیگر، ما امروز با برخی از موضوعات فرهنگی در دانشگاه ها 

روبه رو هستیم و به صورت سلبی شاید پژوهش هایی در ارتباط با 

آنها صورت بگیرد، اما در حوزه عمل اتفاقی رخ نمی دهد و در حوزه 

ایجابی نیز کمتر دیده ایم که وزارت علوم در این حوزه ورود داشته و 

برنامه ریزی هایی را برای خود در نظر گرفته باشد تا شاهد یک الگوی 

فرهنگی از سوی معاونت فرهنگی این وزارتخانه باشیم. البته در حوزه 

فرهنگی بالطبع تشکل ها و دستگاه های دیگر هم رسالت های خاص 

خودشان را دارند، اما باتوجه به ظرفیت ها و قوانین بالادستی وزارت 

علوم در حوزه فرهنگی آن طور که باید ندیده ایم این وزارتخانه در 

حوزه اجرای آنها ورود جدی داشته باشد.  مساله بعدی که در دیدار 

آخرمان با وزیر علوم مطرح کردیم، بحث حمایت های وزارتخانه از 

برخی تشکل ها بود. به عبارت دیگر، در حوزه تعامل وزارت علوم با 

تشکل های دانشجویی این مساله را بیان کردیم که برخی تشکل ها 

باتوجه به نگاه سیاسی شان به صورت غیرمستقیم توسط وزارت علوم 

موردتوجه ویژه قرار می گیرند و ازطرق مختلف از آنها به خصوص در 

حوزه مالی حمایت می شود. 

زادمهر:مهم ترین نکته ای که نسبت به این وزارتخانه مطرح می شود، 

انفعالی است که در وزارت علوم وجود دارد. به طور مثال در بحث کرونا 

می بینیم که عملا دانشگاه ها رها هستند و حتی نمی دانند امتحانات 

را باید به صورت حضوری یا غیرحضوری برگزار کنند، درحالی که اگر 

ما در کشور وزارت علوم را داریم، معنایش آن است که مسئولان این 

وزارتخانه باید در این زمینه تصمیم گیری کنند، نه اینکه مساله را به 

نهاد دیگری واگذار کرده و از زیر بار مسئولیت شانه خالی کنند. در 

حوزه فرهنگی نیز عملا اقدامی را ازسوی وزارتخانه شاهد نبوده ایم، 

به ویژه در شرایط کرونا که متاسفانه شاهد افزایش مسائلی مانند 

افسردگی نیز هستیم، انتظار می رفت که معاونت فرهنگی و اجتماعی 

نیز اقداماتی را انجام دهد، اما درعمل این معاونت نیز فعالیت خاصی 

ندارد و علاوه بر اینکه تشکل های دانشجویی بار این حوزه را بر دوش 

می کشند، عملا حمایت خاصی نیز از تشکل ها صورت نمی گیرد. 

به عبارت دیگر، آنچه از وزارتخانه شاهد هستیم، یک فضای منفعل و 

بی تفاوت نسبت به مسائل است. 

دلیلمحدودشدنصرفارتباطتشکلهاباوزارتعلوم
بهمعاونتفرهنگی،متوجهخودتشکلهانیزاست

یکیازانتقاداتیکهدرارتباطتشکلهاووزارتعلوممطرح

میشود،ایناستکهتشکلهابیشتربامعاونتفرهنگی

وزارتخانهدرارتباطهستند.تاامروزتوانستهایدبابخشهای

دیگراینوزارتخانهارتباطبگیرید؟

درودی: همه مسائل از کانال معاونت فرهنگی وزارت علوم دنبال 

می شود. البته ما چون در سازمان بسیج دانشجویی هستیم، به صورت 

جداگانه می توانیم جلساتی را با وزیر علوم داشته باشیم و رئیس 

سازمان مستقیما جلساتی را با وزیر علوم داشته است، اما از نگاه 

تشکلی ما صرفا با معاون فرهنگی در ارتباط هستیم و شخص وزیر 

علوم نیز چندان تمایلی به دیدار ندارد و صرفا جلسات به همان روز 

دانشجو محدود می شود که تصور می کنم این جلسات نیز از روی 

اجبار بوده تا تمایل شخص وزیر. 

اسدی:موضوعی که شاید به صورت عرفی در فضای دانشجویی 

نهادینه شده و بالطبع این ضعف متوجه تشکل ها نیز می شود، 

چراکه تشکل ها براساس قوانین بالادستی باید در همه حوزه ها 

ورود و مطالبه گری داشته باشند، اما این مساله ازسوی تشکل های 

دانشجویی کمتر موردتوجه قرار گرفته، اما ازسوی وزارت علوم نیز 

همتی برای کمک گیری از تشکل ها در حوزه های مختلف وجود 

نداشته و شاید تعامل مان با وزارت علوم به مطالبه گری های مقطعی 

و موضوعاتی که مساله کشور هستند، معطوف شده است. به طور 

مثال، در حوزه های پژوهشی شاهد همکاری وزارت علوم با تشکل های 

دانشجویی نیستیم. 

زادمهر:ازلحاظ ساختاری باید بگویم با معاونت فرهنگی بیشتر از 

دیگر معاونت ها در ارتباط هستیم، اما با سازمان امور دانشجویان و 

معاونت دانشجویی نیز جلساتی را داشته ایم و قطعا در حوزه آموزشی، 

فرهنگی و بعضا صنفی نیز موضوعات مرتبط را از وزارت علوم مطالبه 

کرده ایم. در اصل وزارت علوم تمایل چندانی به ارتباط گیری با 

تشکل های دانشجویی ندارد.

 

هیچحمایتمالیازتشکلهاصورتنمیگیرد

کمیدربارهتسهیلاتمالیکهوزارتعلومبایددراختیار

تشکلهایدانشجوییقراردهد،توضیحدهید. 

درودی: ما مشکلات زیادی را در این حوزه با دانشگاه ها و وزارت 

علوم داریم و تشکل های دانشجویی زمانی که با معاونت فرهنگی یا 

دیگر مسئولان وزارت علوم در حوزه بودجه صحبت می کنند، همگی 

معتقدند بودجه ای که این وزارتخانه باید برای تشکل ها فراهم می کرد 

را محقق نکرده و طبیعی است که فشار این مساله نیز بیشتر روی 

تشکل های دانشجویی خواهد بود. به طور مثال، ما امسال بعد از 

اینکه اردوی راهیان نور لغو شد، قرارمان این بود که بودجه آن را برای 

بحث های جهادی مانند تولید ماسک و... بگذاریم، اما عملا در اکثر 

دانشگاه های کشور این بودجه محقق نشد. به عبارت دیگر، حوزه های 

عمرانی و فرهنگی دانشگاه ها هیچ گونه کمبود بودجه ای ر ا تحمل 

نمی کنند، اما زمانی که قرار باشد بودجه ای در اختیار تشکل های 

دانشجویی قرار بگیرد، این مساله محقق نمی شود. درحال حاضر ما 

مشکلات بودجه ای را در خوزستان داریم و علی رغم اینکه دانشجویان 

می خواهند در این منطقه اردوهای جهادی را برای حل مشکلات 

آب برگزار کنند، معاون فرهنگی دانشگاه چمران عملا اعلام کرده 

که بودجه ای برای این کار ندارد و حتی پیش تر قول داده بودند 

که مبلغی را برای این مساله اختصاص دهند که تنها 40 درصد آن 

محقق شده و اعلام می کنند از آنجا که بودجه شان از سوی معاونت 

فرهنگی وزارت علوم تامین نشده، آنها نیز نمی توانند در این زمینه 

کمکی انجام دهند. در اصل در طول یک سال گذشته با مشکلات 

بودجه ای زیادی روبه رو بوده ایم. 

زادمهر: در این حوزه برخی مشکلات اساسی وجود دارد که شاید 

اصلی ترین آن این باشد که عملا هیچ حمایت مالی وجود ندارد و 

اگر مبالغ مالی به تشکل ها پرداخت شود، به حدی کم است که هیچ 

فایده ای ندارد، چراکه در چهار سال پیش نیز همان میزان حمایت 

مالی از تشکل ها صورت می گرفت که امروز انجام می شود اما با توجه 

به تورم و رشد فضای مجازی و... عملا این حمایت ها پاسخگو نیست و 

اگر قرار به فعالیت تشکل ها در حوزه هایی مانند فضای مجازی است، 

قطعا باید بودجه ای نیز به آن تعلق گیرد. متاسفانه نه تنها مسئولان 

هیچ بستری را در این زمینه برای فعالیت تشکل ها فراهم نکرده اند 

بلکه هیچ مبلغی نیز در این زمینه به تشکل ها پرداخت نمی شود که 

خودشان بتوانند در این حوزه ورود کنند. 

حوزهفرهنگیبامشکلاتزیادیازحجابگرفته
تااعتیاددانشجویانخوابگاهیروبهرواست

اگرقرارباشدانتقاداتیراصرفابهمعاونتفرهنگیمطرح

کنیدباتوجهبهاینکهپیشترمطالباتیدرحوزهزنان،پوشش

دانشجویان،نشریاتو...مطرحشده،چهموضوعاتیرابیان

خواهیدکرد؟

درودی:یکی از مشکلات حجاب دانشگاه هاست که رهبری در دیدار 

اخیرشان مستقیما به این مساله اشاره کردند. متاسفانه در طول 

چند سال اخیر بحث پوشش بانوان و حتی آقایان وضعیت اسفباری 

به خود گرفته و هیچ نهادی نیز کاری در این زمینه انجام نمی دهد و 

زمانی که مساله را به معاونت فرهنگی دانشگاه ها می گوییم، عنوان 

می کنند که باید با حراست صحبت کنیم و زمانی که این کار را انجام 

می دهیم، می گویند که دستوری برای این موضوع نداریم. البته مساله 

حجاب یکی از مصادیق مشکلات فرهنگی است، چراکه در خوابگاه ها 

به خصوص در شهرستان ها مشکلات عدیده ای را شاهد هستیم و 

موضوع اعتیاد و مصرف مشروبات الکی در آنها بیداد می کند. البته 

این موضوع را در همان جلسه با وزیر علوم مطرح کردیم که عنوان 

شد، دانشجویان می توانند به مشاورانی که در دانشگاه ها حضور دارند، 

مراجعه کنند و وقتی گفتیم که قطعا مشاوران نمی توانند پاسخگوی 

این مشکل باشند، مسئولان حاضر در جلسه مساله را متوجه تشکل ها 

کرده و گفتند روی این مهم کار کنید؛ درحالی که تشکل ها تا یک 

جایی می توانند در این حوزه ورود کنند که آن هم نیازمند بودجه و 

تجربه است که قطعا هر دو مولفه در اختیار تشکل ها نیست و باید 

یک نهاد دولتی پای کار باشد. 

اسدی: این مسائل را مطرح و از مجموعه وزارتخانه نیز مطالبه 

کرده ایم و حتی پیشنهادهایی را نیز برای این حوزه ها داشته ایم؛ اما 

در حوزه زنان صرفا شاهد وعده های مسئولان بودیم و حتی از سوی 

مجموعه دولت نیز شاهد هستیم که گفته می شود در حوزه زنان 

دغدغه وجود دارد و پیگیر این مساله خواهند بود، اما در واقعیت 

متاسفانه پیشنهادهایی هم که مطرح کردیم و علی رغم اینکه جنبه 

ایجابی هم داشتند، موردتوجه قرار نگرفتند. به طور مثال یکی از 

پیشنهادهای ما درباره مسائل زنان این بود که در همه دانشگاه ها 

فضایی را برای دانشجویان دختر داشته باشیم تا آنها بتوانند در 

این مکان ها بدون دغدغه  به کارهایی مثل ورزش بپردازند یا چنین 

امکاناتی را در خوابگاه ایجاد کنند و خواستار فراهم سازی این 

امکانات از سوی وزارت علوم در دانشگاه ها بودیم، درحالی که در 

بسیاری از دانشگاه های ما چنین فضایی وجود ندارد و ما علی رغم 

اینکه در جریان محدودیت های مالی وزارتخانه هستیم، اما همتی 

را نیز برای پیگیری چنین مطالباتی در حوزه زنان شاهد نیستیم. 

وزارت علوم در حوزه اهمیت دادن به مقوله خانواده هم آن طور که 

باید، کاری نکرده و حتی ظرفیت ها در بسیاری از موضوعات مانند 

خوابگاه های متاهلی و... نیز درحال کاهش است، درحالی که باید 

به این موضوعات بیشتر توجه شود و با بهانه هایی مانند محدودیت 

مالی خوابگاه های متاهلی به خوابگاه های مجردی تبدیل می شوند 

و شاید کمتر شاهد این باشیم که وزارت علوم در این حوزه ها ورود 

جدی داشته باشد. این موضوع را نیز مطرح کردیم که بحث 

فرهنگی دانشگاه ها درحال خارج شدن از دست تشکل هاست و 

تصورمان این است که گویی شرایط فعلی عمدی است و مسئولان 

نمی خواهند کار چندانی در این زمینه انجام دهند. در حوزه زنان 

نیز مسئولان وزارت علوم چندان اهمیتی به این موضوع نمی دهند. 

انتظارازمعاونتفرهنگی
سیاستگذاریبرایاینحوزهاست

زادمهر:یکی از انتظارات ما از حوزه معاونت فرهنگی بحث 

سیاستگذاری و نگاه کلان به این حوزه است و اصلا انتظار اجرایی از 

این معاونت نداریم. باید در حوزه تبیین مسائل فرهنگی به دانشجویان 

و خط دهی به دانشگاه ها وارد عمل شوند، اما آنچه امروز از سوی این 

معاونت شاهد هستیم با فضایی که باید وجود داشته باشد، فاصله 

بسیار زیادی دارد و این مساله نیز به دلیل انفعال و بی برنامگی این 

معاونت است. در حوزه نشریات نیز مطالبات زیادی وجود دارد که 

یکی از آنها بحث گرانی کاغذ است، چراکه انتظار می رفت چاپ 

کاغذی نشریات دانشجویی متوقف شود و حتی مطالبات زیادی نیز 

صورت گرفت تا معاونت فرهنگی از وزارت ارشاد پیگیری کند که برای 

نشریات دانشجویی نیز سهمیه کاغذ درنظر گرفته شود، فعالیت هایی 

نیز انجام شد، اما آنچه در فضای دانشگاهی می بینیم این است که 

همان وضعیت گذشته دنبال می شود. 

وزیرعلومبایدتیممشورتیباحضورتشکلهایدانشجویی
داشتهباشد

باتوجهبهشرایطجدیدکشوراگربنابهبرگزاریجلسهایباوزیر

علومباشد،چهمطالباتیرامطرحخواهیدکرد؟

درودی: تصور می کنم وزیر نیاز به یک تیم مشورتی با حضور 

تشکل های دانشجویی دارد تا بتواند فضای دانشگاه های کشور را 

رصد و در جریان اطلاعات به روز و درست قرار بگیرد، چراکه تصورمان 

این است که وزیر علوم در حوزه اطلاعات با یک فضای کانالیزه شده ای 

از سوی معاونت ها روبه رو است و شاید آن طور که باید اتفاقاتی که 

در کف دانشگاه ها رخ می دهد، به گوش وزیر علوم نمی رسد. به طور 

مثال احساس می کنیم در حوزه اغتشاشات آبان و آذرماه اطلاعات 

درستی به وزیر علوم نرسید، چراکه بعد از آن فضای درستی را در 

دانشگاه های تهران و امیرکبیر شاهد نبودیم و در حوزه فرهنگی هم 

که وضعیت مشخص است و در بحث بودجه هم مشکلاتی وجود دارد. 

دیداروزیرعلومباتشکلهایدانشجویینمایشیاست
اسدی:اگر قرار باشد جلسه ای را با وزیر علوم داشته باشیم، رشد 

علمی مساله اصلی خواهد بود که در این دیدار با توجه به دغدغه ای 

که از راس نظام و بسیاری از مسئولان مختلف در حوزه رشد علمی 

داشتیم، آن را مطرح کردیم، اما براساس آمارها شیب رشد علمی 

کمتر شده و مساله اصلی بازگشت شیب تند در حوزه رشد علمی 

است؛ همچنین در حوزه فرهنگی نیز در طول این سال ها همیشه 

در حوزه حجاب پیشنهادهایی را داشتیم و دیدیم که تشکل های 

دانشجویی روی این مقوله همواره دلسوزانه برخورد کرده اند، اما 

کمتر موردتوجه قرار گرفته است. زمانی که می بینیم رهبر معظم 

انقلاب در دیدار دانشجویی شان حجاب را به عنوان یکی از نکات 

مطرح می کنند، نشان دهنده اهمیت آن موضوع است، البته مسائل 

فرهنگی را محدود به حوزه حجاب نمی کنیم، چراکه موضوعات 

دیگری مانند تفریح دانشجو، مسائل روانشناختی دانشجویان 

و... هم وجود دارد، اما در مجموع کمتر شاهد تحقق آنها هستیم. 

برآورده نشدن نیازهای فرهنگی دانشجویان باعث شده شاهد بالا 

رفتن میزان مصرف موادمخدر و مشروبات الکلی در خوابگاه ها باشیم 

و راه حل اصلی آن رفع نیازهای دانشجویان از طرف وزارت علوم 

است؛ مسائل سیاسی و کم توجهی به حوزه پژوهش هم از دیگر 

مطالباتی است که متوجه وزارت علوم است. همچنین بحث عدم 

برگزاری کرسی های آزاداندیشی که بخشی از آن متوجه تشکل ها 

و بخش دیگر مربوط به برنامه ریزی های وزارت علوم است، از دیگر 

انتقادات ما نسبت به وزارتخانه است. از سوی دیگر مسائل مالی نیز 

همواره وجود داشته و برداشت مان این است که شاید یکی از اهداف 

وزارت علوم این باشد که بتواند تشکل های دانشجویی که خودشان 

را مستقل از دولت می دانند و علاقه ای ندارند که مجیزگوی دولت 

باشند، با مضیقه مالی تحت کنترل قرار دهند و تشکل ها را به این 

سمت بکشانند که دغدغه تشکل ها رفع مسائل مالی باشد. متاسفانه 

غیر از جلسه نمایشی ای که در آذرماه با وزیر علوم برگزار می شود، 

دیگر نمی توانیم وزیر را ملاقات کنیم و با جلساتی که در ایام مرتبط 

با روز دانشجو برگزار می شود، نسبت به این فضا ناامید هستیم و در 

اصل راه حل رفع مشکلات را در برگزاری جلسات با وزیر نمی بینیم 

و اصلا این دغدغه وجود ندارد که مسئولان وزارت علوم بخواهند 

بخش هایی را با همکاری تشکل های دانشجویی جلو ببرند و نهایتا 

زمانی که با مسئولان مسائلی را مطرح می کنیم، در عمل از جانب 

آنها برای همکاری با تشکل ها تمایلی وجود ندارد. 

زادمهر: مهم ترین مساله ما بحث دانشگاه هاست، چراکه امروز بحث 

بازگشایی دانشگاه ها، آموزش مجازی، وضعیت تحصیلی، معضلات 

اجتماعی که با تعطیلی دانشگاه ها ایجاد شده و شروع ترم جدید 

تحصیلی، فارغ التحصیلی و سربازی دانشجویان جزء مسائل اصلی 

امروز محسوب می شود که وزارت علوم وظیفه دارد همه آنها را پیگیری 

کند و اینکه ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کند که دانشگاه ها باید 

بازگشایی شوند و وزارت علوم نیز قبول کرده و به دانشگاه ها ابلاغ کرده 

که خودشان می توانند در این زمینه تصمیم گیری کنند، کار درستی 

نیست و در این صورت باید وزارت علوم را تعطیل کنیم و بگوییم که 

دانشگاه ها مستقیما از ریاست جمهوری دستور بگیرند و قطعا باید 

این مسائل با وزیر علوم مطرح و دغدغه ها رفع شود. 

قطعا اصلی ترین نهاد مرتبط با تشکل های دانشجویی وزارت علوم است؛ وزارتخانه ای که علی رغم دارا بودن معاونت های مختلف 

در عمل تنها یکی از معاونت های خود را به تشکل های دانشجویی اختصاص داده است و تشکل ها  باید مطالبات شان در حوزه های 

مختلف را از طریق معاونت فرهنگی پیگیری کنند. از سوی دیگر یکی از نقدهای جدی مطرح شده توسط فعالان دانشجویی به وزارت 

علوم این است که منصور غلامی به عنوان بالاترین مقام این وزارتخانه  تنها سالی یک بار آن هم به مناسبت روز دانشجو جلسه ای را با 

تشکل ها برگزار می کند که بنا به اذعان خود دانشجویان چندان هم نتیجه بخش نیست و تغییری در وضعیت دانشگاه ها ایجاد نمی کند. هرچند مطالبات دانشجویان در حوزه های مختلف تمامی ندارد و از 

موضوعات صنفی و آموزشی گرفته تا سیاسی و حمایت های مالی را شامل می شود، اما این روزها کرونا مشکلات دانشگاه ها و تشکل ها را به مراتب بیشتر کرده و طبیعی است که انتظار تشکل ها نیز از وزارت 

علوم بالاتر برود، اما گویی این وضعیت نیز نتوانسته وضعیت را تغییر دهد و آن طور که دبیران 3  تشکل دانشجویی به »فرهیختگان« گفته  اند مسئولان باز هم به همان سالی یک بار برگزاری جلسه با تشکل ها 

بسنده کرده اند و درخواست های برخی تشکل ها از سال گذشته تاکنون مبنی بر دیدار مجدد با وزیر علوم نیز نتیجه بخش نبوده است. عدم اجرای مطالبات مطرح شده در جلسه سال گذشته تشکل ها با وزیر 

علوم، مشکلات مالی تشکل ها، شرایط نشریات، اوضاع نامناسب فرهنگی در دانشگاه ها، بی  اطلاعی وزیر علوم از شرایط دانشگاه ها، عدم تمایل مسئولان وزارت علوم برای ارتباط گیری و همکاری با تشکل ها 

در حوزه های مختلف، سیاسی کاری و حمایت از برخی تشکل های خاص و... ازجمله انتقاداتی است که دبیران این 3  تشکل در گفت وگو با »فرهیختگان« به وزارت علوم مطرح کرده اند و البته از بی توجهی 

به آنها از سوی مسئولان نیز گلایه مند بودند. در این گزارش سراغ مقصود درودی، دبیرکل تبیین مواضع بسیج دانشجویی؛ سجاد اسدی، دبیر اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل دانشگاه های 

سراسر کشور و محمد زادمهر، دبیرکل اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان رفته ایم تا برایمان از نحوه ارتباط وزارت علوم با تشکل ها و معضلات موجود در حوزه های مختلف مرتبط با این وزارتخانه بگویند که متن 

کامل این میزگرد را در ادامه می خوانید. 

»فرهیختگان«درگفتوگوبادبیرانتشکلهانحوهتعاملوزارتعلومبافعالاندانشجوییرابررسیکرد

ایده ای برای کار فرهنگی 
وجود ندارد

زهرا رمضانی
روزنامه نگار

اسدی: حوزه فرهنگی  

یکی از نقدهای جدی 

ما به وزارتخانه است 

چراکه تقریبا فاتحه عملکرد معاونت 

فرهنگی وزارت علوم را خوانده ایم. 

آن طور که متوجه شده ایم

گویی اصلا این حوزه دغدغه بسیاری 

از مسئولان نیست و کنشی را 

ازسوی وزارت علوم در این زمینه 

ندیده ایم. به عبارت دیگر، ما امروز 

با برخی از موضوعات فرهنگی در 

دانشگاه ها روبه رو هستیم و به صورت 

سلبی شاید پژوهش هایی در ارتباط 

با آنها صورت بگیرد، اما در حوزه 

عمل اتفاقی رخ نمی دهد و در حوزه 

ایجابی نیز کمتر دیده ایم که وزارت 

علوم در این حوزه ورود داشته باشد

 زادمهر: مهم ترین نکته ای 

که نسبت  به این وزارتخانه 

مطرح می شود، انفعالی 

است که در وزارت علوم وجود دارد. 

به طور مثال در بحث کرونا می بینیم 

که عملا دانشگاه ها رها هستند و حتی 

نمی دانند امتحانات را باید به صورت 

حضوری یا غیرحضوری برگزار کنند 

درحالی که اگر ما در کشور وزارت 

علوم را داریم، معنایش آن است 

که مسئولان این وزارتخانه باید در این 

زمینه تصمیم گیری کنند، نه اینکه 

مساله را به نهاد دیگری واگذار کرده 

و از زیر بار مسئولیت شانه خالی 

کنند. در حوزه فرهنگی نیز عملا 

اقدامی را ازسوی وزارتخانه شاهد 

نبوده ایم

درودی: مهم ترین نقدی 

که به وزارتخانه مطرح 

می شود، مربوط به 

جلسات وزیر با تشکل ها است 

و صرفا این دیدار به همان روز 

دانشجو برمی گردد و تصور می کنم 

یک یا دو روز مانده به روز دانشجوی 

سال گذشته بود که به دیدار وزیر 

رفتیم و مطالباتی را هم مطرح کردیم 

و یکی از مسائلی که در آنجا مطرح 

کردیم نیز همین بود که دیدارها 

صرفا سالی یک بار و آن هم به مناسبت 

روز دانشجو است و وزیر نیز قول 

پیگیری داد تا این دیدارها افزایش 

پیدا کند، اما درعمل شاهد برگزاری 

جلسه دیگری با حضور شخص وزیر 

بعد از آن جلسه نبودیم


